

论著

高同型半胱氨酸血症孕鼠与其仔鼠发生先天性心脏病的关系

卢艳<sup>1</sup>, 王海琴<sup>2</sup>, 王新<sup>3</sup>

1.湖南省妇幼保健院综合治疗科,长沙 410008; 2.济南市第五人民医院妇产科,济南 250022;  
3.中南大学湘雅二医院妇产科,长沙 410011

摘要:

目的:探讨同型半胱氨酸与哺乳动物先天性心脏病发生的关系,观察不同剂量同型半胱氨酸对哺乳动物心脏发育的毒性作用。方法:将30只SD孕鼠随机分为3组:高剂量组、低剂量组、对照组(每组10只)。从妊娠第7天起,高剂量组腹腔内注射同型半胱氨酸200 mg/(kg·d),低剂量组腹腔内注射同型半胱氨酸100 mg/(kg·d),对照组腹腔内注射同等体积的生理盐水,直至孕第20天剖宫取胎。用高效液相色谱电化学方法检测妊娠前及妊娠第20天孕鼠血浆同型半胱氨酸浓度,体视镜观察仔鼠的心脏形态结构,透射电镜观察仔鼠的心肌细胞结构变化。结果:高剂量组、低剂量组与对照组孕鼠妊娠第20天血浆同型半胱氨酸浓度[分别为(30.47±1.12), (20.90±1.08), (10.98±0.77) μmol/L]比较,差异有统计学意义(P<0.01),表明高同型半胱氨酸血症动物模型建模成功。高剂量组、低剂量组与对照组仔鼠先天性心脏病的发生率[分别为14.13%, 9.57%, 0.76%]比较,差异有统计学意义(P<0.01),透射电镜观察仔鼠心肌细胞,可见低剂量组心肌组织中有凋亡细胞;高剂量组心肌组织中凋亡细胞更加明显。结论:高同型半胱氨酸血症对孕鼠胚胎心脏发育有毒性作用,主要表现为室间隔缺损、心房缺如、心包积液。高同型半胱氨酸血症可诱导大鼠胚胎心肌细胞发生凋亡,可能是其导致心脏畸形的机制之一。

关键词:高同型半胱氨酸血症;先天性心脏病;动物模型;细胞凋亡

Relationship of hyperhomocysteinemia in pregnant rats and congenital heart defects in the newborn rats

LU Yan<sup>1</sup>, WANG Haiqin<sup>2</sup>, WANG Xin<sup>3</sup>

1.Department of Comprehensive Treatment, Hunan Province Maternal and Child Health Hospital, Changsha 410008;  
2.Department of Obstetrics and Gynaecology, Jinan 5th People's Hospital, Jinan 250022;  
3.Department of Obstetrics and Gynaecology, Second Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410011, China

Abstract:

Objective To investigate the relationship between homocysteine (HCY) and congenital heart defects, and to observe the toxic effect of different doses of HCY on embryonic heart development in mammalian. Methods A total of 30 SD pregnant rats were randomly divided into 3 groups: a high dose group [200 mg/(kg·d)], a low dose group [(100 mg/(kg·d))] and a control group (equal volume of physiologic saline, n=10 in each group). The HCY or vehicle was given intraperitoneally from 7 to 20 days after uterine incision delivery. The contents of HCY in serum were analyzed by high performance liquid chromatogram electrochem before the pregnancy and 20 days after the pregnancy. The structure changes of the newborn rats heart were observed by stereoscope. The ultrastructure changes of cardiomyocyte were observed through transmission electron microscope. Results Comparing with the control, serum HCY in rats 20 days after pregnancy was significantly increased in the high or low dose group [(30.47±1.12), (20.90±1.08) vs (10.98±0.77) μmol/L, P<0.01], indicating that the hyperhomocysteinemia animal model was successfully established. The incidence rate of congenital heart defects in neonatal was significantly increased in the high or low dose group (14.13%, 9.57% vs 0.76%, P<0.01). The number of apoptotic cells were significantly increased in the high dose group. Conclusion Hyperhomocysteinemia may exert toxic effect on embryonic heart development in pregnancy rats, which led to congenital heart defects in the newborn rats. Hyperhomocysteinemia induced cardiomyocyte apoptosis may, at least partially, contribute to the heart defects.

Keywords: hyperhomocysteinemia; congenital heart defects; animal model; cell apoptosis

收稿日期 2010-02-02 修回日期 网络版发布日期

DOI: 0.3969/j.issn.1672 7347.2011.0

基金项目:

通讯作者: 王新

作者简介: 卢艳, 硕士, 主治医师, 主要从事妇产科遗传与优生方面的研究

作者Email: davis9981@126.com

参考文献:

[1] Rosenquist T H, Ratashak S A, Selhub J. Homocysteine induces congenital defects of the heart and neural tube: effect of folic acid [J]. Proc Natl Acad Sci USA, 1996, 93(26): 15227-15232.  
[2] Verkleij Hagoort A C, Verlinde M, Ursem N T, et al. Maternal hyperhomocysteinemia is a risk factor for congenital heart disease [J]. BJOG, 2006, 113(12): 1412-1418.

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(1351KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 高同型半胱氨酸血症; 先天性心脏病; 动物模型; 细胞凋亡

本文作者相关文章

PubMed

[3] 李勇,李松,陈光慧,等.HCY 2基因和同型半胱氨酸与鸡胚先天性心脏畸形发生的关系 [J].中华医学杂志,2002,80(2):131-134.

LI Yong, LI Song, CHEN Guanghui, et al. the relationship between HCY22 gene and congenital heart teratogenesis in early chick embryos [J]. Chinese Medical Journal, 2002, 80(2): 131-134.

[4] Chien K R. Genomic circuits and the integrative biology of cardiac diseases [J]. Nature, 2000, 407 (6801): 227-232.

[5] Tyagi N, Ovechkin A V, Lominadze D, et al. Mitochondrial mechanism of microvascular endothelial cells apoptosis in hyperhomocysteinemia [J]. J Cell Biochem, 2006, 98(5): 1150-1162.

[6] Scholl T O, Johanson W G. Folic acid: influence on the outcome of pregnancy [J]. Am J Clin Nutr, 2000, 71 (5): 1295-1303.

[7] 李颖, 彭海. 高同型半胱氨酸血症家兔动脉粥样硬化发生机制的研究 [J]. 中国神经免疫学和神经病学杂志, 2004, 11(4): 206-209.

LI Ying, PENG Hai. A study on mechanism of Atherosclerosis in hyperhomocysteinemia rabbits [J]. Chinese Journal of Neuroimmunology and Neurology, 2004, 11(4): 206-209.

[8] Hansrani M, Stansby G. The use of an in vivo model to study the effects of hyperhomocysteinemia on vascular function [J]. J Surg Res, 2008, 145(1): 13-18.

[9] Sauls D L, Arnold E K, Bell C W, et al. Prothrombotic and prooxidant effects of diet-induced hyperhomocysteinemia [J]. Thromb Res, 2007, 120(1): 117-126.

[10] 刘虹, 李勇, 叶鸿瑁, 等. 同型半胱氨酸体内外诱导鼠胚胎心肌细胞凋亡的研究 [J]. 中国生育健康杂志, 2002, 13(4): 173-177.

LIU Hong, LI Yong, YE Hongmao, et al. Homocysteine induced murine embryonic ventricular myocytes apoptosis [J]. Chinese Journal of Reproductive Health, 2002, 13(4): 173-177.

[11] 王军, 李巨, 尚丽新, 等. 同型半胱氨酸诱发孕鼠妊娠期高血压疾病动物模型的研究 [J]. 中国实用妇科与产科杂志, 2006, 22(8): 609-610.

WANG Jun, LI Ju, SHANG Lixin, et al. A study on homocysteine induced hypertensive disorders model in pregnancy rats [J]. Chinese Journal of Practical Gynecology and Obstetrics, 2006, 22(8): 609-610.

[12] Ren D L, Huang G W, Liu H, et al. Determination of Homocysteine in Plasma by High Performance Liquid Chromatography [J]. Acta Nutrimenta Sinica, 2006, 28 (5): 444-445.

[13] Fisher S A, Langille B L, Srivastava D. Apoptosis during cardiovascular development [J]. Circ Res, 2000, 87(10): 856-864.

本刊中的类似文章